
COL·LABORACIÓ 

RIPOLL: UNA NOVA POLEMICA 

No és el nostre costum retornar a temes que no ens ofereixen noves aportacions pera poder 
explicar i justificar l'escrit. En realitat és una continuació del publicat a la "Circular" anterior 
(núm. 140 - febrer 1995 -, pags. 171-172). Les circumstancies que han fet possible aquesta nova 
interven ció són complexes i de difíci I explicació en la brevetat d'una col .laboració. 

El divendres 3 de febrer, a la secció Cartas de los lectores del diari "La Vanguardia", 
Eduardo Porta contestava al Director General del Patrimoni, Sr. Huguet. L'endema (4 de febrer) 
"Avui", a la secció Porta Oberta, editava un escrit d'Antoni Navarro i Marius Vendrell titulat A 
propósit de la portalada de Ripo/1, en que s'explicaven e Is punts del seu projecte de conservació. 
Aquel! mateix dissabte (4 de febrer) s'anunciava per a les 6 de la tarda, un col.loqui a Ripoll, 
organitzat per l'Associació d'Amics deis Monestirs del Ripolles, a carrec d'Antoni Navarro, Marius 
Vendrell i Eduard Porta i moderat per F.-Pau Verrie, amb el tema La portada del monestir de 
Ripo/1: solucions pera la seva conservació .. El col.loqui fou un monoleg a carrec d'E. Porta, que 
va parlar, principalment, de la problematica que plantegen les restauracions deis anys 1964 i 1971 
des d'un punt de vista de la incidencia química de les rei'nes aplicades a la superfície de la pedra. 
L'absencia deis altres dos col.loquiants va produir un buit que no es va animar ambles interven
cions del públic. 

El professor Xavier Barral, que va intervenir coma públic, va resumir les seves idees en la 
seva col.laboració a "Avui": Quadern d'Art. Una mala/tia ve/la i coneguda (14 febrer). La nostra 
o pin ió d' assisten t al col.loqui i de lector de l'escrit és que e Is suggeri ments d'X. Barra I són, al nos
tre criteri de públic i d'estudiós del món romanic, els més ponderats. La conclusió del seu escrit 
és un resum del seu pensament, que pensem que tot i que no aporta la so/ució, sí es un ponderat 
punt de vista de la realitat de Ripoll. X. Barral escriu: "Pera !'historiador de l'art, la fac;:ana de 
Ripoll ja ha perdut, a més de la policromía, gai rebé totes les traces de I que va ser e I gran esti I ro
manic deis escultors de Ripoll, ja que els centímetres més superficials de la pedra s'han despres 
o esborrat. Els !loes, pocs, en que encara es conserven vestigis de la qualitat original justifiquen 
tots e Is esforc;:os. 1 si e I mal s'agreugés i calgués desmuntar e I conjunt i transportar-lo sencer per 
ai"llar-lo de l'agressió i salvar el que queda, sempre i quan romangués a Ripoll mateix, no valdría 
oposar-s'hi. Aleshores el debat se centraría en quina copia posar al !loe de !'original, a menys 
que no es preferís recuperar la fac;:ana de l'església del segle XI, malgrat que va ser revisada per 
Elies Rogent". 

J.-F. Cabestany 
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